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Wwitness Rochefort Questions by: Mr. Richardson

Mr. Richardson: And when you intercepted a dispatch
or information that you were unable to decode, what was
your duty then with respect to that information?

Captain Rochefort: If it were other than Navy, we
would send it to Washington. But I might point out, sir,
that the circuits that we wera covering were all naval
circuits in which no diplomatic traffic would be passed.

Mr. Richardson: By'wéy of illustration, Captain,

|l 1et me show you two diapatchés here that appear to have

| been intercepted by the Army at Hawall -- not by the Navy

| but by the Army, and ask you what codes they ceme 1in on?
Vhat is the page, please, so 1t may be identified for
the record?

Captain Rochefort: On page 21 of Exhibit 2, I see two
dispatches, the first one No. 123, which was translated on

30 December, 1641, and it is in the J-19 system.
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o Mr. Richardson: Now if the Army had presented that
‘ 3 dispatch to you could you have decoded it in Hawaii? |
2 Captain Rochefort: Not without special equipment.
: Mr. Richardson: Well, did you have t]_:le equipment in
8 Hawail that would permit you to decode that message?
$ Captain Rochefort: No, sir.
- Mr. Richardson; On December 2, 1941°?
o | Captain Rochefort: I:io, sir. t
o Mr. Richardson: Novw let me show you the message number
t i 128 on page 26 of Exhibit 2, dated 5 December. Will you
E ia tell me what code that came in on? That is also an Army
. : e | message . ‘_
g i | Captain Rochefort: That came in the PA-K2 system.
.3 15 | Mr. Richardson: If you had been requested by the Army
" + to decode that dispatch would you have been able to do it
= at Hawvali? .
- I Captain Rochefort: Yes, sir.
= i' Mr. Richardson: In about how long a tiime from the time
S it was presented to you?
ar | Captain Rochefort: Probably six hours to six days.
. & Three days may be a good average.
o | Mr. Richardson: Who was in charge of G-2 in Hawaii for
5 the Army?
o= Ceptain Rochefort: Colonel Fielder, sir.
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Questions by: Mr. Richardson

Witness Rochefort

Mr. Richardson: And who was under Fielder as his
Chief Assistant?

Captain Rochefort: Cclonel Bicknell was at that time, sir.

Mr. Richardson: You knew both of those gentlemen?

Captain Rochefort: Yes, sir.

Mr. Richardson: Were your relations with them cordial?

Captain Rochefort: My relations, I should say parsticu-
larly with Colonel Fielder, were most cordial. '

Mr. Richardson: How frequently would you see them?

Captain Rochefort: Perhaps twice & veek, slir.

Mr. Richardson; Was there any discussion between you
as to the intelligence that you were handling and the in-
telligence they were handling?

Capfain Rochefort: Yes, sir, but it would be in very
general terms, because our jobs were different.

Mr. Richardson: Was there ever any request by the
Army for assistance from you and your outfit.‘i;

Captain Rochefort:; In my particular work, sir?

Mr. Richerdson: Yes.

Captain Rochefort: To the best of my recollection
not until after the 7Tth. After the 7th there was.

Mr. Richardson: To whom was the information that you
picked up in Hawvaii transmitted by you?

Captain Rochefort: To the Commander in Chief verhally,
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Questions by: Mr. Richardson

and by means of written summsaries to theNavy Department
and Commander in Chief, Asiatic Fleet, by dispatch or by
air mil.

Mr. Richardson: Then you would turn over what you had
to Iayton and Iayton had the duty of transmitting it to the
Commander in Chief?

Captain Rochefort: 7Yes, sir. In addition to that we
vould send over with the summary a qualified officer to dis-
cuss the mstter in detail with f[;ayton » 1f he s0 wished.

Mr. Richardson: Are you familiar, Captain, with a

dispatech that appears in the record here, sent through the

Army, requesting G-2 In Hawali to contact you for information
with reference to weather broadcasts?

Captain Rochefort: I have heard of aﬁch a message, sir,
but I did not hear of it up until a short time ago.

Mr. Richardson: There never at any time was presented
any communication to you to contact you?

Captain Rochefort: Wot for that express purpose.

Mr. Richardson: Based upon such a dispatch, as far as

Captain Rochefort: Not for that express purpose, sir.
Mr. Richardson: Do you know how the messages went out
from Haweii » from the Japanese Consuls to Tokyo?

Captain Rochefort: I have no first-hand information on
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Witness Rochefort ° Questions by: Mr. Richardson

that, sir.

Mr. Richardson: I did not understand.

Captain Rochefort: I have no first-hand information
on that.

Mr. Richardson: With reference to the dispatches from
Honolulu to Tokyo during the first week in December, such
as 1s 1llustrated by the number 247 here, indicating the

message went out under PA-K2, would such a message as that

g0 by cable or would it go by some other form of transmission?
Ceptein Rochefort: It would go either by cable or by
radio. L
Mr. Richardson: Were there any arrangements that you
had which would have enabled you to know what was being
sent out by cabla?
Oapta;n.Rochefort: Yes, sir. If we had been asked to
do it or directed to do it we could have possibly obtained

the information.
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witness Rochefort qQuestions by: Mr. Richardson

Mr. Richardson: What is the basls for that stetement,
Captain?

Captain Rochefort: The basis for the statement 1is,
sir, I have had considerable experience in attemptiné to
obtain so-called commercial traffic over & period of years,
and there are one or two Federal statutes in the matter
which made the thing rather delicate to try.

l

| Furthermore, I knew that the authorities in Washington

| were obteining the informetion in sufficient detall, and

if they required any assistance, they would ask we tTo gev

| some information from Honolulu.

4l from the Navy Department, I assumed they were getting al.

| the informatinn they needed from the diplomatic traffic.
Mr. Richardson: Then, such a dispatch as this showa
| on page 29 of Exhibit 2, might have gone toO Tbkyo e’j.ther
| by cable or by radio broadcast?

% Captain Rochefort: Yes, sir.

Mr. Richerdson: And if you had mede the effort, would
it heve been possible for you to have intercepted &nd
decoded that message?

Captain Rochefort: If it had gone by radic, we could,
of course, have intercepted 1i%. If it had gone by cable;

|| special arrangements would have to have been made in order

to obtaln coples of the cable Traliic.

Tn other words, not recelving any requests, ov directlow




he

9 ¢ ‘NOLADNIMSYM "INVvd @ O NY M

10

B 1

13

14

IS

10

17

20

<t

413

12,477
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Mr. Richardson: Why were not such arrangements

made with reference to knowledge of cable tranam.jluions?

Captain Rochefort: Speaking of Honolulu, sir?

Mr. Richardson: Yes,

Captein Rochefort: Because attempts had been made in
|| previous years to obtain the same information, without
success, and I had been led to believe, without making any
specific inquiries, thet the Navy Department, or the War
| Department, or both were reoei;ring that information from
sources knoyn only to them.

Senator Luces: What was your last statement based on?

f You said you were led to belleve.

Ceptain Rochefort: In personel conversation, sir, vith

1

officers from Washington on their way to or from the Far

Kast.

Senator Brewster: Will you name any of them?

Ceptain Rochefort: No, sir, Of course, I was in com-
municetion with Captain Safford, He was in charge of the
| entire organizetion. The others I cannot recall thelr names

at, this time. They vere officers going and coming Irom the
Aslatic Fleet,

Mr, Richardson: During the week prior to December 7,
Awere you actively translating for the information qf the

Commander in Chief in Hawsil all of the messages coming
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{ h3 : in to Honolulu and going out of Honolulu, which it was
t : possible for you to decode?
3
N Captain Rochefort: Yes, sir.
; Mr. Richardson: Could you, by any arrangement with
; the cable company have increased the number of messages that
: you could have translated and reported to the Commander in
Chief?
H
Captaln Rochefort: Yes, sir. As a matter of fact,
’ | Mr. Counsel, that had been doﬁe on either the 3rd or the
s :(: | 4th of December, on which certein measﬁgea vere made avall-
g » able to me by the District Intelligence Officer. They were
' E » Il being handled in Washington, but I undertook to attempt to
; e handle them myself in Honolulu, as well as send back copies
_§ 3 to Washington immediately, and thus we did read some before
: 2 the 7th, but the important ones after the Tth,
L | Mr. Richerdson: And those that you read were trensmitted
by you?
18
o Captain Rochefort: To the Commender in Chief.
e | Mr. Richardson: To the Commander 1in Chief, in due course?
& Captain Rochefort: Yes. Actually, I think what
' & | happened, sir, as I told Layton, that we had some messages
5 1but they were absolutely of no value then. They involved
22 | such things as wages, visas, and that sort of thing.
o Mr. Richardson: Then, 4t 1s very definite, is it not,




1
i
!
4
l

hi

D O "NOILDNIHEYM "INYd ¥ Qv M

10

11

12

14

16

i17

g0

3

a4

I
|

|

*

|

i

|

|
12,479
Questions by: Mr. Richardson

Witness Rochefort
that there never was any time prior to Pearl Harbor wvhen
your station in Hawail could handle any of the purple or
other high Japanese code transmissions?
Captain Rochefort: No, sir, we could not handle then.
Mr. Richardson: And that, of course, would include
the code J-19 that you spoke of a moment ago?

r Captain Rochefort: Yes, sir.

i Mr. Richardson: But 1t would not include the PA-X27

Captain Rochefort: We could handle the PA-K2 =znd

|

rlower classifications.

Mr. Richardson: Now, did you make up, while ycu were

there, a commmnications intelligence gummary covering speci-

1
fic periods?

Captain Rochefort: Yes, sir.

Mr. Richardson: For transmission from your cepertment
to the Commender in Chief?

Captain Rochefort: Yes, sir.
| Mr. Richardson; Whet was that?

Captain Rochefort: The communications intelligence
summary was a daily report to the Commander in Chief; Pacifiec,
of &ll information obtained, estimates made, and deductions
| dravn from the previous day's traffic.

Mr., Richardson: How often? Daily?

Captain Rochefort: Yes, sir, dally.
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| Witness Rochefort Questions by: Mr. Richardson

Mr. Richardson: And covering the period of a week
| or ten days prior to the Pearl. Harbor disaster, you furnished,
as part of your duty to the Coamand e in Chief, & daily

1 Intelligence summary, to acquaint him with everything that

had passed through your unit during the preceding 24 hours?
Captain Rochefort: Yes, sir,

Mr. Richardson: I show you our Exhibit 115, and ask

you whether those are samples of that intelligence summary,

(The document was hended to Captain Rochefort.)

Captain Rochefort: Yes, they are.
Mr. Richardson: Then the fect 1is, Captain, that your

activities there, as 1s indicaeted by these intelligence

u
summaries, were quite definitely confined to Japanese ship
H

movements, and other matters connected with neval operations
vhich came in codes which you were able to handle and trens-
late?

Captain Rochefort: About 10 percent of which we were

| ehle to handle and translate, sir.

M Mr. Richardson: Well, all that did come to you that

you were able to handle end translate came from ship movu-

ments?
Captein Rochefort: Yes; sir,

Mr. Richardson: And other similar activities of the

|| Japanese naval forces?

Captain Rochefort: Yos, gir.
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Witness Rochefort : Questions by: Mr. Richardson
Mr. Richardson: And did not include the diplomatic

| intercepts, which, it was your understanding, as I under-
‘ stood your testimony, were being handled by Washington,

| and at Cavite?

Captain Rochefort: Yes, sir.

Mr. Richardson: Was there any arrangement, so far as
you know, between your stetion in Hewall and Cavite with
respect to the interchange of communications?

Ceptein Rochefort: There had been en arrangement,

which had existed for some years, in which one of the three

| utétions, that is Cavite, Pearl Harbor, or Washington, 1if

they hed informetion of value to one or more of the other

\

stations, it was immediately paessed to thet station Dy

|radio, or by alrmail,
Mr. Richardson: When was that stopped?
Ceptein Rochefort: I do not think 1t was ever stopped;

not to my knowledge, sir.

i Mr. Richardson: Wes there any cessation of 1t?

Captain Rochefort: No, sir. There might have been a
u

possible lowering in the number of messages which were sent

| to us for information, but that would be because they felt

'they*were more techical in nature and did not interest us.

Mr. Richardson: Ceptain, if there had been suitable

|

empovering directions from Weshington, could there have
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Questions by: Mr. Richardson
been closer and better cooperation between your unit and
G-2 in Hawaii? |

Captain Rochefort: Yes, sir. When I say "ves, sir"
that may sound as if there were not full cooperation. We
did cooperate to the fullest extent possible, bearing in
mind the different jobs we had.

Mr. Richardson: Do you know anyt.h:l.ng of your own

knowledge about the G-2 set-up there?

Captain Rochefort: Yes, sir, from conversations with

| Mr. Richardson: Do you know what they were able to

F

| Captain Rochefort: Yes, sir ; by reason of the fact

| that, insofar as I knew, Colonel Fielder, as G-2, was not

intercept and decode?

Ceptain Rochefort: No, sir, we did not discuss that

matter.

Mr. Richardson: You were unable, in many instances

to discuss with G-2 the character of the intelligence thet

you were receiving, were you?

suthorized to receive " ultra.”

{ Mr. Richardson: Then there was a large field of

| intelligence that would pass through your unit that you
L

could not communicate to G-2, or any offilcer in G-27

Captein Rochefort: Yes, sir. I could notv comunicate
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Questions by: Mr. Richardson

The Chairmen
it to G-2 as ultra, but I could communicate the sense of

witness Rochefort

1t, which I did,
Mr. Richardson: Would you be able to say that that
duty was carried out to the extent that you feel G-2 got

all of the information from you that would have been usée-

fl to them?

Captain Rochefort: "Yes, sir.

Mr. Richardson: I heve no further questions.

The Chairman: What 1s your assignment now?

Ceptain Rochefort: On duty in the Office of Naval
Tntelligence, 8ir.

The Cheirmen: Here in Washington?

Captain Rochefort: Hare in Washington.

The Chairman: How long have you had that assignment?

Captein Rochefort: 3ince approximetely the middle of
December, 1945, sir.

The Cheirmen: And prilor to that, where hﬁve you been?

Captain Rochefort: I have been ordered tO eea duty,
gir, at my own request, in October.

The Chairmen: How long after the atteck on Pearl

Harbor before you were assigned to some other place?

Captain Rochefort: In October, 1942, sir.

The Chairmen: Nearly a year?

Captein Rochefort: 7Yes, elr.
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, || Witness Rochefort Questions by: The Chalrmen
| h9 2 The Cheirman: You were not in Weshington at any
“ a time immediately prior to the attack and immediately after?
S} Captain Rochefort: No, sir, I was not.
s The Chairmen: Mr. Cooper.
- The Vice Chairmen: No gquestions.
| 7 The Chairman: Senator George?
8 genator George: I have no questions.
o |l The Chairmea: Mr. Clark,
w0 |l Mr. Clark isn't here. .
Y | Senator Lucas.
E 12 || senetor Lucas: I would like to pass for the moment.
i 13 || The Cheirmen: Mr. Murphy?
% 14 | Mr. Murphy: Is it Commander or Captain?
-: THE| Captein Rochefort: Captain, sir.
. 18 f Mr. Murphy: Captain Rochefort, as I understand 1it, each
., || day at Pearl Harbor you prepsred &an intelligence summary,
g || vhich in turn was turned over by you to Layton. That would
19 || be Captain Layton?
| 20 Captain Rochefort: Captaln Layton now, s8ir.
\ 21 l Mr. M urphy: Then Captain Layton himself would make
D 22 || his own estimate of the situation, and present it to Admiazl

23 ‘Kimel , or would he present your intelllgence suumary?
|

24 Captain Rochefort: He would present our intelligence

gs || summary, sir, in addition to which he would prepare for
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hl0 g || Admiral Kimmel, at infrequent intervals perhaps an ovoi--
5 l dll general estimate.
4 Mr. Murphy: But, at any rate, each of your summaries
& : would, in the ordinary course of events, be presented to
e || Admiral Kimmel daily?
cl8 5 Captain Rochefort: Yes, sir.
8 Mr., Murphy: Now, then, on November lst, the Japanese
o || changed their code signals, did they not?
10 Ceptein Rochefort: Call sign, sir.
5 0| Mr. Murphy: Cell sign.
; 12 ;! Then sometime towards the end of November you predicted
; 13 _L that the Japs were about to change their call sign signals
% 14 || again?
% 15 | Captain Rochefort: Yes, sir.
g 16 Mr. Murphy: In Navy parlance, that would be pretty

17 || extraordinary, wouldn't it, a change within less than 30

18 days of call sign signals?
r

e || Captain Rochefort: It would have been the first time
1

20 it had happened, to my lnowledge, yes, sir.

-T Mr, Murphy: And yeu conveyed that information to

22 Leyton, and he in turn to Kimmel, did he not?

23 Captain Rochefort: Yes, sir.
24 Mr. Murphy: Then, about the first of December there

88 | wvas an actual change of the call signs again, wes there not?
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Witness Rochefort Questions by: Mr. Murphy

Captain Rochefort: Yes.
Mr. Murphy : That too was quite unusual, wasn't it,
th? fact that they actually changed it?

Captain Rochefort: Yes.

Mr., Murphy: Ordinarily it would be six months to
& year before they would make such a change; isn't that
right?

Captain Rochefort: Yes, sir. The periocds in which
they were being kept in effect were comparatively smaller.
' Mr, Murphy: It is elso a fact, is it not, sir, that

in your daily intelligence summaries, you stated definitely
J
and positively that the Japanese appeared to be preparing

i for a major offense in the Pacific?
J

Ceptain Rochefort: Yes, sir,
Mr. Murphy: About when was it that you stated that
in your summary?

| Captain Rochef‘oi*t: We prepared a special dispatch

' along tlat line on the 26th of November, sir.

Mr. Murphy: And on that day you felt the Japanese

wvere prepared for a move on & large scale?

]

Captain Rochefort: Yes, sir,

l Mr, Murphy: You also predicted in your daily summaries
the fact that the Japanese were moving in the direction of

Hawall with thsir submarines, did you not?
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| gk 1 Captain Rochefort:

We did not say they were moving
3 in the direction of Hawaii.

. Mr. Murphy: You said they were moving eastward?
a Captaln Rochefort: Yes,
o Mr, Murphy: And moving eastward was in the direction

oy of Hawail, so far as our possessions were concerned, Midway,

g || aad theUnited States?
1

o | Captain Rochefobt: Yes, sir,

Mr. Murphy: They were moving, &t any rate, from the

10
11 l Aslatic Coast and from the Japanese Coast in the direction

:
c
; 12 || g8enerally due east, weren't they?
; 13 | Captain Rochefort: Yes, sir,
% IR | Mr. Murphy: And' due east would be Midvay, Johnston,
g 15 | Hewall, and the West Coast of the United States, wouldnit
" 1e || 1t
17 Captain Rochefort: Yes, sir.
18 | Mr. Murphy: And you showed that in youl: summaries,

19 that that progressive move vas occurring, did you not?

20 |l Captain Rochefort: Perhaps not in those wvords, sir,

21 | but that was the sense of it.

22 ’ Mr. Murphy: Well, to a naval man, it would mean you

a3 || Predicted the gradual move east of submarine activity of

24 || the Japanese, would it not?

28 Captein Rocherfort: Yes, sir, As I recall, sir, we
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Witness Rochefort Questions by: Mr. Murphy
sald they were going to the Marshalls,

Mr. Murphy: They were going to the Marshalls?
Captain Rochefort: Yes.

Mr. Murphy: As far ag the Marshalls were concerned,
there was some controversy over how many carrlers were in
the Marshalls, wasn't there?

Ceptain Rochefort: Yes.

, Mr. Murphy: You felt there were only two carriers

there did you not?

Captain Rochefort: Yes.,

Mr. Murphy: You we re right, weren’t you?

Captain Rochefort: Ve seid one cardlv, or carrier

|
| division -- at the most, two carriers.

|

Mr., Murphy: At the most two carriers?

J Ceptain Rochefort: Ves.

Mr. Murphy: You wers right and the others ware wrong?

Captain Rochefort: I would hesltate to seay.

Mr. Murphy: At any rate,you wve re right. There were

only two down there.

|
Captain Rochefort: Thers would be & maximum of two

! down there.

Mr. Murphy: And that was your report on your daily
ilntelligence summary?

. C ptain Rochefort: That was a spscilal summery.
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Witness Rochefort Questions by; Mr. Murphy

Mr. Murphy: That wvas_a special summary,
On the 26th of November you said there were only two

carriers at the Marshalls » @nd you later learned there vere

only two cerriers at the Marshalls?

Captain Rochefort: There were two carriers actually
at Palau, sir,

Mr, Murphy: fThere ware two carriers at Palay?
Captain Rochefort: vYes,

Mr. Murphy; Then, in addition .to that, you had located

°n masse practically the entire Japsnese fleet which attacked
Pearl Harbor, had Jou not? I mean in your daily intelligence
summary,

Captain Rochefort: We located them in a negative sense,

8ir. We hed lost them. Ws did not know where they were.
Mr. Murphy: At any rate, you made reference in one
1o.'l" your summaries, did you not, to the actual group or

block, almost without exception, of the actual ships that

had come to Pearl Harbor?

Captain Rochefort: T do not recall that 8ir. VWe may

have. I do not recall that,

Mr. Murphy: Now, then, the fact 1s you did, on your
daily intelligence sSummary, show that the carriers were

not accounted for, did you not?

Captain Rochefort: Yes, sir,
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Witness Rochefort Questions by: Mr. Murphy

| Mr. Murphy: You got to the point where you could not -

account for them, you just left them out of your report, to

indicate that nothing was known sbout them?

| Ceptain Rochefort: Yes, sir.

As I recall, we said "Nothing is known about carriers.”

I Mr, Murphy: And the reason for doing that, as a Navy

man, as & communications expert, was you did not want to
venture an opinion on an unknown quantity; isn't that correct?
Captein Rochefort: Yes. ‘The idea there wvas, by me&ans

short of cryptanalysis, in other wvords, radio intelligence,
!

| we could obtain a considersble amount of information. That

1s, without actually reading the messages,
I From that information, we found we did not know anything
about the carriers.

Mr. Murphy: The fact you did not know anything about
| them, and the fact that you did not put in your intelligence
1aummary anything as to their being in home waﬁers meant
to Indicate, did 1t not, to those who read it, that there
| vas a danger signal?

Ceptain Rochefort: I would not say that;, sir, because
that condition had obtained before.

Mr, Murphy: Well, the fact is, you said you knew
nothing about them.

| Captain Rochefort: VYes.

SR g 'h‘__.'.jt-]W'Miu
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hl6 2 Mr. Murphy: And, therefore, when there is an uncer-
a tainty you usually look for the worst, don't you?

4 Captain Rochefort: Yes, sir. Of course they could
s have gone out on a fleet problem, or thsy could have gone
¢ || 1nto radio silence, or a variety of other things. That

. happened before, sir.

a Mr. Murphy: 1Is it the usual Plan, when you have a

g || ¥ar varning and you cannot account for carriers, that you

" 10 prepare for the worst?

o) Ceptain Rochefort: Yes, sir.

12 || Mr. Murphy: Now, the fact is that you did say on your

13 || Summaries that they could not be accounted for, and then

14 you gave that to Captain Layton, and Captain Leyton went

15 || to Admiral Kimmel, and presented itto him and Admiral

D O "NOLDNIMSYM “Invd ¥ auyM

1e || Klmmel said to Captain Layton, "You mean to say they might

17 even be cbming around Diamond Head?" Do you remsuber that?
18 Captain Rochefort: I had heard that iater, sir,
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2 Mr. Murphy: Captain, did you, as the Commuinications

3 expert at Pearl Harbor, know anything about the war varning

4 of November 27°?

8 Ceptain Rochefort: Yes, sir, I did see it on or

8 about November 27.

7 Mr. Murphy: So that you had knowledge of that and you
8 took that into consideration when you were pPreparing your
¢ | Intelligence summaries about -the location of the carriers 3
10 || 1sn't that right?
::f, +x 1} Captain Rochefort: Yes, sir.
é 12 |l Mr. Murphy: Were you alarmed approaching December 2nd
g 13 l about those carriers?
; i4 ‘ Captain Rochefort: Yes, sir.
2o | Mr. Murphy: You expected trouble was coming, did you?
g 10 | Captain Rochefort: We all knew it was coming, sir. It
17 wvas a question of where.
18 | Mr. Murphy: Now, then, what facilities did you have
19 | for interchanging what you had with your counterpart of the
20 || Army?
28 |E Captain Rochefort: Personal conversation, sir, with
‘i 22 Colonel Fielder in Shafter and Colonel Fielder in Pearl Harbor 3

23 meeting Colonel Fieldez; in Captain Iayton's office and
2¢ || perhaps seeing him down town with Captain Mayfield.

'aa “ Mr. Murphy: Now, it has coms to the committee's attention
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Witness Rochefort Questions by: Mr. Murphy

that the FBI sent a message to Weshington to the effect
that the Japanese were destroying most of their important
papers as a result of an intercept of a conversation of a
cook in the Japanese Consulate with Japan;did you know
about that?

Captain Rochéfort: I did not know about the conversa-
tion at the time, sir. I had been informed by the District
Intelligence Officer of the fact that the Japanese Consulate
vas destroying certain papers and codes.

Mr. Murphy: The only difference is that the information
that Admiral Kimmel and General Short appeared to have
gotten was that the Japanese were reported destroying papers
but the FBI reported to Washington that they were destrbying
most of their important papers. Did you know that?

Captain Rochefort: No, sir. The information was given
to me that they were destroying their codes.

Mr. Murphy: Codes?

Captain Rochefort: Yes, sir.

Mr. Murphy: Noﬁ, then, there was a message from
Honolulu to Washington on the 6th day of December that the
Japanese were destroying their codes. Did you know about
that?

Captain Rochefort: I originated that message, sir, from

Honolulu to Washington.
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Mr. Murphy: General Short said that he never heard
about that. Do you know whether he did or not?

Captain Rochefort: No, sir, I do not.

Mr. Murphy: At any rate, do you know whether your
counterpart in the Army knew the Japanese were destroying
their codes on December & at Hawaii?

Captain Rochefort: No, sir, because I recelived that

information from the District Intelligence Officer. I vas

fairly sure without asking thﬁt he had received 1t either
10
from the FBI or the Army and in either event the Army would
33

have known about it elther from the FBI or themselves.
12

Mr. Murphy: At any rate, General Short sald he never

13

heard it. Would you be surprised at that?
14

5 Captain Rochefort: No, sir; it could very well be

D O 'NOLONINEYM ""INY4 ¥ ANYMW

that it was a matter which was known perhaps to somsbody

in General Snortis staff and was not conslidered important.

I don't know.
18

Mr. Murphy: As a Communications expert, Captain, when

g |l

:o you heard of the destruction of the codes at the very place
. where you wvere located, what did it mean to you?

. Captain Rochefort: ‘Well, I am trying to keep hindsight
o || out of 1t. |

1 Mr. Murphy: Yes. I don't want present day quarterbacks.
24 '

What d4id it mean to you on the 6th with the carriers not
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Witness Rochefort Questions by: Mr. Murphy

Senator Lucas
located, with the war warning message before, with the
feeling that var was coming, and then the sign that right
wvhere you are they are destroying their codes, the expected
enemy ?

Captain Rochefort: I think that my reaction at that
time would have been that Admiral Hart is going to have
himself quite a job very shortly.

Mr. Murphy: You felt that at least some of the forces
of the United States were going to be in for action?

Captain Rochefort: That Admiral Hart was going to have
himself quite a bit of work to do.

Mr. Murphy: I have just one other question.

Senator Lucas: Will the Congressman yield?

Mr. Murphy: Yes.

Senator Lucas: Captain, in order to straighten out
my own mind I would like to ask you one or two questions.

You originated that message that was sent to Washington?

Captain Rochefort: Yes, sir.

Senator Lucas: Wherein you advised the Navy that the
Japanese Consul was destroying codes?

Captain hRoohe‘*fort: Yes, sir.

Senator Lucas: Now, was that information disseminated

| af'ter you sent the code or where did the information come

from in the first instance?
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.Witness Rochefort Questions by: Senator Lucas

Captain Rochefort: The reason for sending the message
was twofold. First, we received a message either from
Washington or from Admiral Hart, Commander in Chief Aslatic
Fleet, to the effect that the Japanese were destroying
comminications equipment in various placed throughout the
vorld, and my niessage to Washington was in amplification
of that message in part.

Senator Lucas: What I am trying to find out, Captaln,
is what means you had or what liaiaon did you have with
the Army so that everyone of importance in the Army, and
in the Navy, would know &bout the burning of the codes in
the Consulate at Hawaii?

Captain Rochefort: I don't think I follow you there, sir.

Senator Lucas: Well, you knew the codes were being
burned?

Captain Rochefort: Yes, sir.

Senator Lucas: You sent a message to Washington?

Captain Rochefort: Yes, sir.

Senator Lucas: ﬁho else knew?

Captain Rochefort: T.ayton.

Senator Lucas: That codes were being burned?

Captain Roohéfort: ILayton, I was informed.

Senator ILucas: What was your arrangement between

the Army and Navy to get that information to the Army?
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Captain Rochefort: As I said, sir, the information
came to me from the District Intelligence Officer.

Senator Lucas; Who was he?

Captain Rochefort: It was Captein Mayfield, sir.

He was & Naval officer. Ceptain Mayfield. He gave me the

information. In other words, the District Intelligence Off'icer

then was familiar with the aituationf He informed me and

I undertook to inform Washington and the Commander in Chief
of the Fleet and, as I said befofe, I vas falirly sure that
Captain Mayfield had obtained the information in the first
instance either from the FBI or from the Army. In any
event I would not corsider it my job to have informed
either the FBI or the.Army.

Senator Lucas: I understand. T am trying to ascertain
a8 To whose responsibility it was to disseminate that in-
formation bet;eentheArmw and the Navy, assuming that
the Navy got it first?

Captain Rochefort: The District Intelligence Officer,
sir.

Senator Lucas: That was Captain Mayfield?

Captain Rochefort: Yes, sir.

Senator Lucas: And it was his duty to inform the
Commander in Chief of the Pacific Fleet as well as the

Army?
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Witness Rochefort Questions by: Senator Lucas

Captf.ain Rochefort: No, sir. Captain Mayfield actually
informed me and I undertook to see that the Commander in
Chief of i'.he Pacific Fleet wes informed.

Senator Lucas: So it was your duty then to see that
the .Conmander in Chief of the Pacific Fleet was informed?

Captain Rochefort: Yes, sir.

Senator Lucas: Whose duty was it in the Navy -- I
assume they got the message first -- whose duty was it in
the Navy in Hawaii to advise'Ganeral ohort and his staff of
this important message?

Captain Rochefort: I would say the District Intelligence
Officer, sir. | '

senator Lucas: That would b'e Captain Mayfield?

Captain Rochefort- Yes, sir,.

Senator Lucas: Thoy must have had an arrangement for
the exchange of information, intelligence.

Captain Rochefort: From what I observed they worked
in close contact.

Senator Lucas: Wouldn't you know about that?

Captain Rochefort: I would not know first-hand.

Senator Lucas: We would have to rely upon Captain
Mayfield for that information as to whether or not he

‘exchanged information with the Army on such vital informa-

tion as the burning of codes at that particular time?




2 O '"NOLDNIHSYM "INYd ¥ QuYM

10

11

13

14

10

17

20

23

24

12,499

Witness Rochefort Questions by: Senator Lucas
Mr. Murphy
Captain Rochefort: Yes, sir. I would have no first-
hand information of that.
Senator Lucas: Thank you.
Mr. Murphy: Captain, is there any doubt in your mind

that Admiral Kimmel knew of this message that you sent to

by the Commandant of the Fourteenth Naval District to

Washington.

Captain Rochefort: Yes, sir. That would be the office

’. Weshington on the 6th? I believe you said that was sent
{
|
|

¢learing the message that I had prepared.

Mr. Murphy: What I mean 18 do you know whether or not |
that message, that information about the destruction of codes
on the 6th in Hawaii, got to Admiral Kimmel?

Captain Rochefort: I naturally couldn't say positively,

Sir, but I am quite sure it would have; quite sure.

Mr. Murphy: How would it get there, who would be the
one, Layton?

Captain Rochefort: From layton, yes, sir.

Mr. Murphy: Now, then, one other question. In Exhibit

2 there are a number of nessages concerning ship locations

in Havali. Do you recall whether or not you were translating

any of the PA-K2 dispatches?

slr.

Captain Rochefort: Not until the 3rd or 4th of December,
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Witness Rochefort
Mr. Murphy: And some of these, though, that you did
decode had something to do with the number of ships that
wvere actually in Pearl Harbor, did they not?
Capta’n Roéhorort: As I recall one or two of them did, sir.
Mr. Murphy: I wonder if you would be able to tell which
ones -- you did refer to them in your previous testimony,
not before this committee but before another committee. It
may be that you didn't. Somebody at Hawaii did, Captain.
Captain Rochefort: The only message that I would
recall, sir, of any importance in the group that we worked
on at Peérl subsequent to the night of 3 December was the
rather long message pertaining to lights in homes and that
sort of thing.
Mr. Murphy: Had you succeeded in getting enough out
of that to know pretty much what they were doing?

Captain Rochefort: Yes, sir. Unfortunately that was

not translated until the evenlng of the 10th.

Mr. Murphy: At any rate, you didn't know what wvas in
it on the 7th?

ST il g - ———

Ceptain Rochefort: No, sir.

Mr. Murphy: Had you translated any messages before

- T = =

the 7th which indicated an interest on the part of Tokyo
In what was going on at Hawaii?

Captain Rochefort: No, sir.
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: Mr. Murphy: None at all?
g Captain Rochefort: No, sir.
; Mr. Murphy: Did you know that Tokyo was making inquiry
: of Honolulu for any purpose up to the 7th?
x Captain Rochefort: Wo, sir, I recall of no messages
: that indicated that, sir.
A Mr. Murphy: Now, then, my final question: You said
- you expected there would be a lot of trouble in store for
- ; Admiral Hart. How soon after you-heard that about the codes
; 3 ! being destroyed at Hawaii? |
; 2 Captain Rochefort: Not more than three or four days, sir,
F at the outside.
$ 13
§ o Mr. Murphy: Thank you, sir. That is all.
§ X The Chairman: Senator Brewster 1s next.
‘ : = ' Senator Lucas; Mr. Chairman, I have to leave now.
T Captain, are you going to be in the city for awhile?
;a . Captain Rochefort: Yes, sir.
" | Senator Lucas: I don't know that I shall want to
’ & fufther Interrogate you but if you will be here tomorrow I
. & | will appreciate 1it.
@ & L Captain Rochefort: Yes, sir.
" The Chairman: Mr. Gearhart.
2 Mr. Gearhart: Captain, howv many kinds of codes are
| there?
20 | '
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Witness Rochefort Questions by: Mr. Gearhart

The Chairman: Just a moment. Senator Brewster is next.

Senator Brewster: I will pass.

The Chairman: Go ahead.
Mr. Gearhart- T have heard of the Army, the Navy, and
the diplomatic. Are there any other classifications of codes

and ciphers?

Captain Rochefort: Yeé, Sir. Most any government agency
wvould have its own system or systems as well as the various
commerclial systems.

Mr. Gearhert: oOf course, when you are monitoring for,
picking up these codes, you don't know what they are while
Jou are getting them, it is only after you get them and
study them that you can classify them; is that correct?

Captain Rochefort: No, sir. Over a period of years
| ve had developed & pretty fair knowledgeof the Japanese
naval communication system which involved, among other things,
& rather detailed knowledge of the radio circuits thet were
plied, such as between Tokyo and ships at sea, that sort
of thing. In Pearl Harbor ve merely covered or monitored,
if you will, the circuits that we felt the most information

was avallable on.

Mr. Gearhart: Well, do we have respected channels when :

using radio? |

!

Captain Rochefort:; Yes, sir. Even if there wverentt, sir,

|
|
|

|

= F— --“—M
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Witness Rochefort Questions by: Mr. Gearhart

ve would still find it, because we maintain special wvatches
for aéarching the whole spectrum.

Mr. Gearhart: You broke some of the Naval codes.

Captain Rochefort: Sir?

Mr. Gearhart: You were able to crack some of the Naval
codes., .

Captain Rophefort: Yes, sir.

Mr. Gearhart: Some of the diplomatic codes.

Captain Rochefort: Yes, sir.

Mr. Gearhart: Were you able. to crack any of the Army,
Japanese Army codes?

Captain Rochefort: We didn't try anything with the
Army systems at all, sir.

Mr. Gearhart: The Army systems would come over the attr
once in awvhile?

Captain Rochefort: Yes, sir, they would, but we were
not covering any of those circuits. Our primarj concern
vas with the Navy. When I say that I do not wish to be
misunderstood. We were only able to cover a part of the
Naval communications system through & lack of personnel .

Mr. Gearhart: Because you were way out in the middle
of the Pacific I suppose there weren't many Army mes3ages

coming, were there?

Captain Rochefort: We could have probably picked up
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Questions by: Mr. Gearhart
senator Ferguson

quite a few had we had the personnel to do it with.

Witness Rochefort

Mr. Gearhart: Once in awvhile the Navy could be caught?

Captain Rochefort: We could have, sir, but I conceived
my first job was to put.my own house in order, which wvas
the Japanese Navy. Then when ve were able to do that, ve
could look around and offér vhatever help we could.

Mr. Gearhart: I believe that 1is all.

The Chairman: Senator Brewster.

Senator Brewster: I pass.,

The Chairman: Senator Ferguson.

Senator Ferguson: Captain, there was a message sent
from OPNAV, Commander in Chief Pacific Fleet, for Commander
in Chief Asiatic Fleet, No. 061743.

., Mr. Masten, will you shov him that message.

Captain Rochefort: Yes, sir.

Senator Ferguson; Now, that reads:

"Tn view .of the international situation and the exposed
position of our outlying Pacific Islands, you may authorize
the destruction by them of secret and confidential documents
now or under later conditions of greater emergency. Means
of communication to support our current operations and
special intelligence should of course be maintained until
the last moment.”

That is the way that reads.
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: Captain Rochefort: Yes, sir.
3 3denator Ferguson: Do you know when that was received
bl} . | by CINCFAC, which is Pearl Harbor?
4 ‘ Captein Rochefort: WNo, sir, I do not.
| p | Senator Fehéuaon: Now, willl you note whether or not
: y it is markaﬁ "Urgent” or "Priority"?
: " Ca?thin.Rochefort: T can't see from this copy, sir,
> il what the clasoification was. This copy that I have 1is not
i | marked at all as far as the classification.
; , ' Senator Ferguson: Do you know whether in the Navy if
E . it wvasn't marked "Priority" or "Urgent" that it would not
ii: i . go "Priority" or "Urgent"?
% 2 | What hour was it sent out of Washington?
§ = Captain Rochefort: 1743, whiﬁh&yould be 12:43 Washington
: i | time. In other words, 43 minutga after noon.
= Senator Ferguson: On the 6th? .
2 Captain Rochefort: 6 December, Saturdaj.
3 'i SenatoriFerguson: Now, did you receive that prior to
< | the attack?
< II Cgptain Rochefort: I did not see this message prior
o : to the attack, sir.
ax pf 3enator Ferguson: Do you know when it did come to your
- 4* attention?
5a Captain Rochefort: I recall having seen it, sir, and
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2 it mst have been some time after the Tth.
() 3 _ Senator Ferguson: Where vere you at the time of the
[t 4 sttack on Sunday mornin_g at Hawvaii?
6 Captain Rochefort: At Pearl Harbor, sir.
| e Senator Ferguson:' Were you on duty?
7 Captain Rochefort: Wo » 81r. I got out there about
8 20 minutes after the attack started.
9 ! Senator Ferguson: Were Jou surprised at an attack?
10 | Captain Rochefort . Yes, sir, at Pearl Harbor.
g 1) , ‘ Senator Ferguson: Had you anticipated an attsck sunday
= é 12 || morning? |
L g 13 | Captain Rochefort: wo, sir.
§ 14 Senator Ferguson: Anywhere?
i 15 Captain Rochefort . Yes, sir.
. 16 Senator Fergusém: Where?
17 || Mr. Murphy: May we get the ansver as to vhether he was
18 | furprised at an attack.
10 (The ansver was read as follows:
20 | "Yes, sir, at Pearl Harbor.")
21 Senator Ferguson: Did you antioipate an attack Sunday
(3 23 ‘ morning?
23 Ceptain Rochefort: I anticipated an attack might oocur

2¢ || any morning or eny afternoon certainly definitely along the
28 China Coast, possibly in the Philippines. A
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Witness Rochefort Questions by: Senator Ferguson
Senator Ferguson: Was that because of your Intelligence?

What would you draw that conclusion from? I mean, vhen I

say your "Intelligence”, I mean the information that you had.

captain Rochefort: Probably it was due on my part at {
least to a feeling that the Japanese had more or 1633
cormitted themselves in Southeast Asia, possibly the Philippines, )
wvhich would not leave very much for an attack on Pearl Harbor.

Senator Ferguson: I didn't understand.

Captain Rochefort: Which would not leave them very much
11 the way of ships and planes for an attack on any other
spot.

Senator Ferguson: Wasn't the only deterrent to the
Japanese movement to the south in Pearl Harbor in the form
of ships?

Captain Rochefort: No, sir.

Senator Ferguson; And airplanes?

Caﬁtain Rochefort: No, sir.

Senator Ferguson: Where was the deterrent?

Captain Rochefort: Considering the fact that we had
& 5-5-3 ratio in the two fleets, Pearl Harbor, some 5,000

miles aloof from Tokyo, and one of the reasons for the

5-5-3 ratio was to give the Japanese a parity in thelr own
vaters, it follows that if they were going to the south

that the existence or non-existence of a fleet 5,000 miles
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Witness Rochefort Questions by: Senator Ferguson

to the eastward was certainly not a major deterrent.
Senator Ferguson: Was 1t a deterrent?

Captain Rochefort: In my opinion not.

Senator Ferguson: Was there any deterrent at all to them'

moving?

Captain Rochefort: There would be a deterrent if the
entire JapaneaelFleet moved to the south and thereby risked
a hit and run attack on a certain part of their territory,
yes, to that extent.
Senator Ferguson: Well, didn't you know that the entire
fleet was not moving south, didn't you know from the British
how many ships were moving into the Kra Peninsula?

Captain Rochefort: We could count, both from our own
sources and other sources, a group of ships going to the
south, which comprised, I would say, probably & majority of
the Japanese forces avajilable.

Senator Ferguson: The ma jority. 'Woulﬁ you say over half?

Captain Rochefort: Yes, sir.

Senator+Ferguson4 Well, where did you think the other
nalf was going to strike?

Captain Rochefort: Some, of course, would be in overhaul.
Senator Ferguson: What about thae you lost? Didn't

vou think thore may be danger that they would strike?
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2 Captalin Rochefort:; They could, yes, sir.
‘3 3 Senator Ferguson: Then why weren't you prepared at
4 Pearl Harbor?
5 Captain Rochefort: You will pardon me, sir, but I had
8 a rather relatively junior position in Pearl Harbor in
5 connection with preparations.
8 Senator Ferguson: You were the head of the Intelligence
a Section? |
10 Captain Rochefort: I was the head of the Combat In-
; 3 || telligence Section, radio intelligence section.
o
.~ 18 Senator Ferguson:; You were the head of the Redio Combat
| c
SEE ; 13 Intelligence Section?
§ 14 II Captain Rochefort: Yes, sir.
i | Senator Ferguson: Wouldn'!'t it be your duty to appraise
3 16 as to where Japan was going to attack, when Japan was

17 || 20ing to attack and where she was going to attack, and with

18 what force?

19 'I Captain Rochefort: Based on radio intelligence only, sir,

r
20 || we would.
r
2; | Senator Ferguson: Now, do I understand then that we

22 || had our Intelligence so divided that you only operated on

29 radio intelligence?

24 I Captain Rochefort: No, sir.

2r Senator Ferguson: Then what did you mean by your last

r
|
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‘ answer?
a
Captain Rochefort: We gave all the information that
ta : ve had available or that we had deduced or estimated that
: had been obtained by means of radio intelligence to the
Fleet Intel;l.igenoe Officer.
: Senator Ferguson: That was -~
Captaein Rochefort: Captain Layton.
x Senator Ferguson: And then you didn't pay any a.ttentidn
l: | after you had given it to ﬁim and had drawn the appraissal
; < i of 1t?
E : Captain Rochefort: We gave him our best estimate, sir.
® ;E :3 | Senator Ferguson: Now, did you estimate to him that
% - there was goling to be an attack somewhere on Sunday?
g’ = Caf)tain Rochefort: No, sir, not on Sunday. We did
: v not specify any date, as I recall.
" Senator Ferguson: ¥Well, when did you give him the
. last estimate?
L Captain Rochefort: Saturday, sir, December 6.
:0 Senator Ferguson: When did you tell him i€ would happsn?
o Captain Rochefort: We dld not tell them, To the
o f best of my knowledge, on Saturday, 6 December, when it would
s | happen. -
1 u Senator Ferguson: Did you tell them it was going to
-l happen?
28
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3 Captain Rochefort: We indicated very strongly there
13 3 was an offensive movement.

4 Senator Ferguson: An offensive movement where?

5 Captain Rochefort: I think perhaps the best statement

) on that, sir, would be the November 26 message.
7 | Senator Ferguson:; What did you say to him on the 26th?
8 || I am trying to find out now -- you are the Radio Intelligence

¢ || man there -- why they didn't know about this attack coming,

|
|
..*
.,_
i
i
IF
{.
]
\
j

10 I am trying to find out why the Intelligence System didn't
g 11 work out there.
ﬂ é 13 | Captain Rochefort: As to that I have no answer, Mr.
3 ; 13 || Senator.
% 14 Senator Ferguson: You have no answer as to why it
E 18 || didn't work?
, 10 Captain Rocheflort: WNo, sir. I cannot explain to you

17 ll why we did not specify a certein date or a day in the week.

18 Senator Ferguson: Well, if you had known under your
' -

18 || radio system that there was a message being delivered in

20 I Washington Sunday morning and it was to be delivered to

21 || the Secretary of State at 1:00 o'clock and that it was

‘1 22 l even more than an ultimatum, would that have given you
23 | the hour?
24 Captain Rochefort: I belleve 1t would have, sir.
an | Senator Ferguson: Did you get such a message?
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Mr. Murphy: Will the Senator yield?

Senator Ferguson: No, not now.
. Mr. Murphy: I am wondering the basis for the Senator's
statement about it being more than an ultimatum.

Senator Ferguson: Do you know what I am talking about,
the 14th part message?

Captain Rochefort: Yes, 31?. I did not see that
message until 1944-1045,

Senator Ferguson: Now,‘whan‘you had this, as you call
it, the radlo intelligence, did you get other intelligence
so that you could appraise the entire aituaﬁion?

Captain Rochefort: Yes, sir.

= — R e
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: | w:l.t'neu Rochefort Questions by: gsenator Ferguson
2 . Senator Fergumon: Well then, did you give to Captain
s ! Layton an entire appraisal, as far as the Navy wvas con-
A cerned of the situation as to whether or not to expect
2 wvar and where to expect it?
5 Captein Rochgfort: Yes, sir,
; Senator Ferguson: When did you give it to him?
3 Captain Rochefort: Daily.
" Senator Ferguson: Well, did you ever call it to his
el attention that there was éoing to be war as far as the
; ) United States was concerned?
; & ~Captain Rochefort: No, I would not say in writing that
i - we made the flat statement that there was or was not going
g el to be war. We gave them indications as we saw it.
§ - Jenator Ferguson: Were those indications that we were
e a | going to have war with Japan, America was?
» Captain Rochefort: No, sir,
- | Senator Ferguson: You never gave him such an appreisal?
4 | Ceptain Rochefort: No, sir, not in writing. We nay
s have discussed the matter and undouvbtedly did at great length.
32 Senator Ferguson: If you hed the foundation for such
o appraisal, vhy didn'’t you put it in writing?
2a ! The Chairman: It is five of'clock. Obviously we can't
finish with the witness. We will recess until 10 o'clock
a4 || tomorrow morning.
gas || _ Mr. Murphy: Mey we have availsbl: in the morning that
20 suumary?
| '.Whe:e‘{po‘z. 8t 5 olfeleek pome, the cormittee receaned
| until 10 ofelock acm., Saturday, February 16, 16%6.)







